
Vážení a milí členové Moravskoslezského klubu chovatelů collií a sheltií,

chtěla bych vás krátce informovat o tom, jak výbor klubu řešil situaci, která vznikla díky jednání Komise
pro chov a zdraví.

Komise pro chov a zdraví, která je součástí ČMKU, vyvěsila před časem na webu ČMKU zápis ze svého
jednání ze dne 20.3.2025. Na tomto jednání řešila mimo jiné také zdraví v chovu dlouhosrstých kolií a
šeltií, především vyšetření očí, a v zápise uvedla doporučení ohledně krytí, kdy doporučuje zamezení
spojování jedinců, kteří jsou nosiči stejné genetické vady. 

Tento bod jednání byl zařazen na základě e-mailu nějakého člověka, o kterém se vlastně ani neví, zda
někdy  měl  kolii  nebo  šeltii,  nebo  vůbec  nějakého  psa.  Komise  bohužel  před  svým  jednáním
nekontaktovala žádný z klubů, které tato plemena zastřešují a výše uvedené doporučení vydala pouze na
základě toho, co mu podavatel podnětu napsal. 

Vzhledem k tomu, že jsme se všechny kluby ozvaly s námitkami a dotazy, pozvala Komise pro chov a
zdraví zástupce všech tří klubů na osobní jednání. Toto jednání se uskutečnilo 26.6.2025 v sídle ČMKU
a musím říct, že bylo velmi poučné jak pro nás, tak i pro členy komise. Komise vyslechla naše názory,
teprve zjistila,  jak  to  vlastně  v klubech chodí  ohledně zdraví  a  hlavně pochopila  to,  že  v případě
striktního dodržování doporučení ohledně krytí zdravými jedinci způsobí obrovské snížení chovatelské
základny, což je hlavně pro dlouhosrsté kolie likvidační. Také si myslím, že pokud se něco takového
znovu objeví, tak bude komise napřed komunikovat na úrovni vedení klubů, aby zjistila skutečný stav
věci.

Na tomto jednání také vyšlo najevo, že předkladatelka podnětu (bylo psáno v ženském rodě, ale klidně to
mohl být jen manévr) se hodně snažila pomluvit Moravskoslezský klub chovatelů collií a sheltií,  také
nevynechala ani druhý klub - Klub chovatelů collií a sheltií. Tato osoba by se měla nad sebou zamyslet a
měla by se stydět za ty nepravdy a křivá obvinění které v e-mailu napsala. Měla by se stydět za to, že
pokoutně posílá udání místo toho, aby svůj problém řešila otevřeně s vedením klubu. Měla by se stydět
také proto, že nemá „koule“ na to, aby se pod svůj velmi zavádějící e-mail i podepsala.

Přikládáme Zápis z jednání tří klubů a Komise pro chov a zdraví, ze kterého jde vyčíst, že také probíhají
schůzky tří klubů, což Komise velmi kladně hodnotila a já věřím, že budeme i nadále spolupracovat
k prospěchu našich plemen nejen mezi kluby, ale také s Komisí pro chov a zdraví.

 

Věra Janýšková


